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A jó harcot megharcoltam, a pályát végigfu-
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Kitartó, hiteles életre
buzdítanak júniusban magyar

vonatkozású boldogaink,
szentjeink

Boldog Szádok és vértanú-
társai (? – 1260) – Június 2.

A legenda szerint Szádok zág-
rábi prior volt, s innen indult I-
táliába  tanulni,  ahonnan  Szent
Domokos hatására Boldog Pál-
lal együtt jöttek Magyarország-
ra,  hogy  a  domonkos  rendet
megalapítsák itt is. 

Szádokot magyarországi sike-
ressége  miatt  Lengyelországba

is  hívták,  ahol  szandomíri  priorrá  nevezték  ki.  Az 1260-as
Lengyelországot sújtó  tatár  támadás folyamán a tatár  sereg
ezt a várost is elérte, s amikor betörték a kapukat Szádok és
negyvennyolc társa a Szent Jakab templomba menekültek.

Itt  a  tatárok  rájuk  törték  az  ajtót  és  lemészárolták  őket,
miközben a Salve Reginát énekelték. A mai napig a domon-
kosok haldokló testvérük ágyánál tiszteletből és megemléke-
zésből ezt éneklik el. Tiszteletüket VII. Piusz pápa hagyta jó-
vá 1807-ben. Ünnepük június 2-án van.

Prágai Szent Ágnes (1205–1282) – június 8.

III. Béla király leányának, Konstancának és I. Ottokár cseh
királynak a  leánya.  Ágnes első vőlegénye,  Henrik sziléziai
herceg fiatalon meghalt. 

Apja három tekintélyes jegyest is szerzett neki, köztük az
özvegy II.  Frigyes császárt  is,  amikor azonban Ottokár vá-
ratlanul meghalt, Ágnes felbontotta eljegyzését a császárral és
a prágai  szegénynegyedbe költözött,  ahol ferences szellem-
ben szerzetesi közösséget hozott létre néhány társával. 

Levelezett Szent Klárával, aki öt nővért küldött neki Assi-
siből. Ágnes példája nagy hatású volt, több cseh arisztokrata
leány követte a példáját. Jótékonykodó cselekedeteivel hamar
népszerűvé vált. 

Tisztelete halála után nem sokkal kialakult Csehországban
és Magyarországon egyaránt. II. János Pál pápa avatta szentté
1989. november 12-én. Ünnepe: június 8.

Forrás: www.katolikus.hu

Ferencz Antal – Tanítson bennünket Jézus Szívének
                                szelídsége a csendre és a hallgatásra

Szeretett jó ünneplő hívek, kedves paptestvérek!
A beteg elmondja orvosának, hogy most is későn fekszik,

ugyanolyan az életvitele, nem változott semmi a múltkori lá-
togatásához képest.  Annak ellenére, hogy az orvos akkor a
korábbi lefekvésre, pihenésre bíztatta és bátorította. Szinte re-
ceptre írta azt. Most is, a múltkori vizit után is, késő estig fent
maradt – mondta a beteg –, mert, így, valaki neki is, legalább

a bemondó, egy ember, emberi hangon jó éjszakát kíván és
azt a kedves hangot nagyon szereti, estéről estére várja. 

Így várunk, így örülünk egy jó hírnek, egy kedves ismerős-
nek, a régi hangnak. Régen Istentől megáldott napot, ünnepet,
vagy legalább jó napot kívántunk egymásnak.

Vannak és voltak napok, amit vártunk. Ilyen volt a búcsú, a
közösség, a plébánia búcsúja. Gyerekként, ilyenkor nem a bú-
csú, hanem a búcsús szentmise után a kétkerekű fagylaltos
szekér,– igen, az volt a nap netovábbja. Gyerekek voltunk.
Istennek legyen hála érte! Idővel a szülőfalu búcsúja zárt egy
időt. A tanévet. Jött a vakáció. Az idő így hozta el, vagy meg
e nap jelentőségét. A fagylalton túl, vagy amellett, már nem
csak a mellékes, hanem a lényeges dolgok lettek fontosak. A
szentmise volt az, amit vártunk. A prédikációt, a ministrálást,
a szentgyónást. Jöttek a papok és sorba álltunk gyónni. 

Péter apostol mint a kulcsok őrizője – 
Anton Raphael Mengs festménye, 1776/1779

Gyermeki,  majd  később,  felcseperedve,  emberi  gyarlósá-
gaink, bűneink terhét letettük. Évente ezen alkalmakkor újjá-
született a lelkünk. Idővel a lelkünkben az egész hónap, az
egész június súlyt kapott: Úrnapja, Szent Antal, Jézus  Szíve
litánia,  Jézus  Szíve  ünnepe,  Szent  László,  Szent  Péter  és
Szent Pál. A gondok letisztították a napot. És ez a nap, Jézus
Szíve napja letisztított bennünket. A május, a Szűzanya hó-
napja átadott júniusnak, Jézus Szíve hónapjának, s énekeltük:
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Jézus Szíve, szűz Anyának drága szép virága;
Az ő szíve alatt támadt lelkünk boldogsága.
Jézus Szíve s Máriáé, hajoljatok össze,
Szíveinket, ha szétválnak, ti fűzzétek össze. 
Igen. Szükségünk van a jóra. Arra a jóra, amit valaki olyan

kíván, mint amilyenek mi magunk is vagyunk. Olyan, akivel
lelki  rokonságban  vagyunk.  Szép  kifejezés  ez: rokonlélek.
Joyce Rapptól ered. Ez nemcsak egy másik szó a barátságra,
közösségre  vagy  családi  kötelékre.  Lehet,  hogy  mindezek
összessége, és mégis önmagában egyik sem. 

Szükségünk van az égiek segítségére. Mózes szava ma is
megállja a helyét: „Te az Úr, a te Istened szent népe vagy,
téged választott ki az Úr, a te Istened a föld népei közül a ma-
ga népének. Nem azért hajolt le hozzátok és választott ki ben-
neteket az Úr, mert számban fölötte álltok az összes népnek,
hiszen a legkisebbek vagytok minden nép között, hanem mert
szeretett benneteket az Úr, és megtartja esküjét, amelyet atyá-
itoknak tett, azért vezetett ki erős kézzel és szabadított ki a
szolgaság házából, a fáraónak, Egyiptom királyának kezéből.
Ismerd föl hát, hogy az Úr, a te Istened az igaz Isten, a hű-
séges Isten, aki szövetségét és szeretetét az ezredik nemzedék-
ig megőrzi azok iránt, akik szeretik és megőrzik parancsait.”
(Mtörv 7, 7–9)

Az evangélium, a (Mt 11, 25-30) kulcsszava az ,,alázatosság”
volt. Ezt ma hallgatásnak mondanám.

A jó szükségletét, az égiek segítségét ugyanígy hallgatás-
nak nevezzük.

Kalkuttai  Szent  Teréz  anya  így ír  a  hallgatásról  a  (Zsolt
140, 3), ,,Uram, állíts szájam elé őrséget és ajkam kapujához
rendelj védelmet!” alapján:

A hallgatás szelídség,/ amikor nem szólsz, ha bántanak,/ ami-
kor nem keresed a magad igazát,/ amikor hagyod, hogy Isten vé-
delmezzen téged,/ a hallgatás szelídség.

A hallgatás irgalom,/ amikor nem feded fel testvéreid hibáit;/
amikor készségesen megbocsátasz anélkül, hogy a történteket
felemlegetnéd,/ amikor nem ítélsz, hanem imádkozol,/ a hallga-
tás irgalom.

A hallgatás türelem,/ amikor zúgolódás nélkül fogadod a szenve-
dést,/ amikor nem keresel emberi vigaszt,/ amikor nem aggódsz, ha-
nem türelmesen várod, hogy a mag kicsírázzék,/ a hallgatás türelem.

A hallgatás  alázat,/  amikor  nincs  versengés,  amikor  belátod,
hogy a másik jobb nálad,/ amikor hagyod, hogy testvéreid kibon-
takozzanak, növekedjenek és érlelődjenek,/ amikor örvendezve min-
dent elhagysz az Úrért,/ amikor cselekedeteidet félreértik,/ amikor
másoknak hagyod a vállalkozás dicsőségét,/ a hallgatás alázat.

A hallgatás hit,/ amikor nyugodtan vársz, mert tudod, hogy az
Úr fog cselekedni,/ amikor lemondasz a világról, hogy az Úrral
lehess,/  amikor  nem törődsz  azzal,  hogy  megértsenek  téged,
mert elengedő neked, hogy az Úr megért,/ a hallgatás hit.

A hallgatás imádat,/ amikor átkarolod a keresztet,  anélkül,
hogy megkérdeznéd: Miért?/ A hallgatás imádat.

,,Jézus hallgatott.”, írja Máté evangéliumában is. (Mt 26, 63)
Tanítson bennünket Jézus Szívének szelídsége a csendre és a

hallgatásra. Így vesszük észre az élet csendjét, dalát, és boldog
mosollyal mondjuk: Istenem köszönöm, hogy szeretsz! Így kel
dalra a lelkünk:

Legyen hála az Atyának, ki minket teremtett!
Legyen hála szent Fiának, ki pokoltól mentett!
Hála néked, ó Szentlélek, minden ajk ezt zengje,
Hála Jézus szent Szívének mind földön, mind mennybe'!

– Elhangzott Kidében a Jézus Szent Szívére felszentelt
templom búcsús ünnepén, 2023. június 16-án –

Szent László király – Június 27.
Prohászka Ottokár püspök – 
                  A csatabárdos Szent a mi nemzeti ideálunk

A nemzet akkor válik kereszténnyé, amikor eszményeit ke-
resztelik meg. A magyar kereszténység eszménye Szent László.
Benne virágzott  ki  jellemző típussá a magyar kereszténység;
benne forrt össze a keresztény szentség a nemzeti szellemmel. 

Addig a kereszténység idegen földbe ültetett fa volt; öntözte
azt  István könnyeivel,  a  hithirdetők keresztvízzel,  a  vértanúk
vérükkel:  meg is  fogamzott,  de még nem gyökeresedett  meg
úgy, hogy magába tudta volna szívni a föld sajátos elemeit, s az
elemek szerint színt, alakot, életet ölteni. A kereszténység még
nem volt magyar. Szent István a nép apostola volt; hozzá emel-
te  fel  a  nép tétovázó  tekintetét,  s  szinte  érthetetlen  szentség
sugárzott feléje. Még idegenszerű volt ez a nagyság, még kizá-
rólagosan s annyira  önfeledve s gondolatlanul bámulta,  hogy
melegedni nála, örülni neki nem tudott; érzése nem tudta kivál-
tani a keresztény hitet. 

Az alázatos, síró, mezítláb járó István királyban okvetlenül
lelküknek atyjára kellett ismerniök; de ennek az atyának csak
gondjait és fáradalmait látták, s törekvéseinek kimenetele iránt
még kétségben lehettek. Hullámzott a kereszténység sorsával a
nép érzelme és bizalma is iránta, s a pogányság tényleg fölütöt-
te fejét, üstökbe kötötte haját, s vadul tombolva kísérlette meg
többször összetörni István művét. 

A magyar életet, a magyar eszményt kellett tehát keresztény-
nyé tenni, hogy ez a kereszténnyé lett nemzeti eszmény nyissa
meg a hitnek a nép szívét. Ez a magyar eszmény Lászlóban lett
kereszténnyé és szentté. Szent László nem tanít; ő nem apostol;
de ő küzd, harcol és győz a kereszténységért. A nép hajlamait,
harci hagyományait, bátorságát, vitézségét lépteti be az eddig
inkább  csak  tűrő,  szenvedő,  csöndes  megadású  keresztény-
ségbe,  és ezzel  vezeti  be az egyházat  a magyar népéletbe.  A
népnek ugyanis a hős, a dalia, a vitéz harcos tetszik. 

Az ősi dicsőség pogány egén ott ragyogtak a hősök; a magyar
kar, a bátor szív, melytől egy világ reszketett, nem szűnt meg
lelkesíteni a népet, s eddig ez mind hiányzott a kereszténység-
ben; az emberek meg voltak ugyan keresztelve, de a nép még
nem. A nemzet akkor válik kereszténnyé, mikor eszményeit ke-
resztelik meg. A régi vitézséget Szent László tüntette föl önma-
gán; e jellemvonása által szívén ragadta meg a nemzetet; öröme
és  eszménye  László  lett;  dicshimnuszt  zeng  a  legenda  róla;
alakjába beleszövődik a nemzeti lelkesülés minden nagy gon-
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dolata s meleg érzelme. A kereszténység ezentúl már nemzeti
életté,  a  keresztény  király  a  nép  hősévé  vált.  Szent  István
koronája a hős Szent László fején a keresztény királyságnak s e
királyságot megalapító vallásnak szimbóluma lett, mely minden
más  csillagot  elborít,  mely  vízválasztó  magaslatot  von  Szent
László kora óta a pogány és a keresztény Magyarország közé. 

Ez az a férfiú, aki alatt Magyarország végleg kivívta függet-
lenségét s belső békéjét, aki alatt nagyot haladt polgári s egy-
házi  szervezkedéseiben  s  hatalommá  vált  Kelet-Európában.
László király vallásos, buzgó, szent, de ugyanakkor Árpádra és
Bulcsúra emlékeztet. Életét harcok töltik ki, küzd német, görög,
besenyő, kún ellen, s küzd úgy, ahogy a magyar szerette, s a
keresztény korban még meg nem érte. Vállal magasabb min-
denkinél, s ahol bárdja lecsap, megriad az ellen. A csatákban ő
áll elül, megjelenése a győzelem biztosítéka s az Isten kegyel-
mének záloga. 

László szent  harcos,  azért  csodák körítik,  bárdjában,  kard-
jában természetfölötti erő is megnyilatkozik. Kettéhasad a szik-
labérc, hogy a tátongó örvény elválassza őt üldözőitől; arany-
ezüst  értéktelen  pitykövekké  válik,  hogy vitézeit  az  ellenség
üldözésétől el ne vonja; ő röpíti el a nyílvesszőt, mely mikor
lehullik, megmutatja a dögvész ellen a Szent László füvét. Íme,
Szent László dicsőséges alakja rámutat a nemzet életében ér-
vényesülő vallásosságra. A vallás élet legyen, nemzeti élet is
legyen. Erőteljes, dicsőséges nemzetek a vallásosság s a tiszta,
szigorú erkölcs életét  élik; erejüket onnan merítik; szemeiket
odafüggesztik, bajaikra gyógyfüvet ott keresnek.

Tegyük  nemzetivé  a  keresztény  erkölcsöt,  azt  a  szigorú,
tiszta erkölcsöt, melyet Szent László élt s a törvényeiben vé-
dett;  természetesen  nem  a  betű,  hanem  a  szellem  szerint.
Nyugatról manapság oly szellemi áramlatok lengnek, melyek
bizonyos elvénhedésnek jelei; a népek vénhednek és hinni s
lelkesülni nem tudnak; a test és a vér evangéliumához sze-
gődnek; a  hasznosságnak,  a fölülkerekedésnek,  az  egyének
egymás ellen való kérlelhetetlen harcának hódolnak. 

Ezek azonban nem a nyugati szellem felsőbbségének alkotó
részei, hanem betegségei, s ha mi mint ifjú nemzet, a nyugat-
nak  hajdan  ifjú  erejét  magunkban  fönntartani  akarjuk  s  a
nyugat sorvasztó betegségétől félünk: tartsuk meg a népnek
életében érvényesülő szent hitet; legyen vallásosság nemzeti
jellegünk. Gyomláljuk, szántsuk, míveljük Szent László példá-
jára  az  élet  ez  elhanyagolt  mezejét.  Építsünk  templomokat,
mint ő; tiszteljük a római pápában Szent Pétert, mint ő, aki az
egyház leghatalmasabb titáni harcában, melyet függetlenségért
és szabadságért vívott, a jognak és az erkölcsi hatalomnak har-
cában a nyers hatalom ellen, VII. Gergely pápa pártján állt. 

Tehát az  egyház szabadságharcának egyik zászlósa Szent
László volt, s így, ha az újabb történelemtudomány tagadja is,
hogy szent Lászlót a keresztesek valamikor fővezérükké vá-
lasztották: azért ő a keresztért s a kereszténység atyjáért min-
dig vitézül síkra szállt! 

Forrás: Prohászka Ottokár (1858–1927)
Összegyűjtött munkái, XII. 112–114.

Ferenc pápa apostoli leveléről – Az ember nagysága és 
nyomorúsága – 400 éve született Blaise Pascal

Ferenc pápa június 19-én kelt  Sublimitas et miseria homi-
nis (Az ember nagysága és nyomorúsága) kezdetű apostoli
levelét Blaise Pascal munkásságának szentelte, a francia filozó-
fus és teológus születésének négyszázadik évfordulója alkalmából.

Útitársunk, aki elkísér bennünket az igazi boldogság kere-
sésében, a meghalt és feltámadt Úr alázatos és örömteli fel-
ismerésében – írja a Szentatya, rámutatva, hogy Blaise Pas-
cal,  a zseniális gondolkodó figyelmet fordított  a szegények
szükségleteire is.

Szent László megkereszteli a kun vitézt – 
főoltár a nyújtódi római-katolikus templomban

„Az  igazság  fáradhatatlan  keresője”,  „briliáns  gondolko-
dó”, „mindenki anyagi szükségleteire figyelő”, „Krisztus szerel-
mese”, „kivételes racionalitású”, „hatalmas és nyughatatlan in-
telligenciájú” keresztény – ezekkel a szavakkal határozza meg
Ferenc pápa Blaise Pascal francia filozófus és teológus szemé-
lyiségét a Sublimitas et miseria hominis című apostoli levelé-
ben, amelyet a híres gondolkodó, egyben matematikus és fizi-
kus születésének négyszázadik évfordulójára írt, és amelyet jú-
nius 19-én, az évforduló napján tettek közzé.

„Az ember fensége és nyomorúsága” alkotja azt a paradoxont,
amely az 1623. június 19-én a közép-franciaországi Clermont-
ban született,  és mindössze 39 évesen, 1662. augusztus 19-én
Párizsban elhunyt Pascal elmélkedésének és üzenetének közép-
pontjában áll – írja apostoli levelében Ferenc pápa.

A Szentatya  emlékeztet  rá,  hogy  Pascal  gyermekkorától
kezdve  egész  életén  át  kereste  az  igazságot,  és  az  értelem
által fedezte fel annak jeleit különösen a matematika, a geo-
metria, a fizika és a filozófia területén. Már fiatalon, kora-
éretten rendkívüli felfedezéseket tett, de ezekkel nem elége-
dett meg, és a nagy tudományos fejlődés évszázadában, ame-
lyet a filozófiai és vallási szkepticizmus egyre növekvő szel-
leme kísért, Blaise Pascal az igazság fáradhatatlan keresőjé-
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nek mutatkozott, mindig nyughatatlan volt, akit vonzottak az
újabb és újabb távlatok. Ezért nem tudta elhallgattatni az em-
beri lélek ősi kérdését, amelyről a zsoltáros így ír: „Mi az em-
ber, hogy megemlékezel róla, az ember fia, hogy gondot vi-
selsz reá?” (Zsolt 8,5). „Semmi a végtelenhez képest, minden
a semmihez képest” – írta Pascal egy elmélkedésében a Gon-
dolatok című művében, amely a halála után közzétett töre-
dékek gyűjteménye,  egy teológus  és  filozófus följegyzései-
nek, gondolatainak posztumusz összeállítása.

Ferenc pápa szerint a négyszáz évvel ezelőtt született fran-
cia teológus alapvető hozzáállása az élethez a valósághoz va-
ló  ámulattal  teli  ragaszkodás  volt,  ami arra  késztette,  hogy
megnyíljon a tudás más dimenziói, de a társadalom előtt is.
Pascal például 1661-ben Párizsban kidolgozta a történelem első
tömegközlekedési hálózatának ötletét, az úgynevezett „Carros-
ses  ŕ  cinq sols”-t  (ötcentes kocsik).  Sem a Krisztushoz  való
megtérése, sem a keresztény hit védelmében tett rendkívüli in-
tellektuális erőfeszítése nem szigetelte el személyiségét a saját
korától – hangsúlyozza apostoli levelében a Szentatya. –  Oly-
annyira figyelt a társadalmi problémákra, hogy még legutolsó
betegsége idején sem zárkózott el mások elől.

Egyik életrajzírója feljegyezte Pascal szavait, amelyek Fe-
renc pápa szerint a nagy francia teológus „evangéliumi útjá-
nak végső lépését fejezik ki”, és amelyek a következők:

,,Ha  az  orvosok  igazat  mondanak,  és  Isten  megengedi,
hogy felépüljek ebből a betegségből, elhatároztam, hogy éle-
tem hátralévő részében nem lesz más munkám vagy foglalko-
zásom, mint a szegények szolgálata.”

A Szentatya meghatónak nevezi, hogy egy olyan zseniális
gondolkodó, mint Blaise Pascal, élete végén nem látott más
sürgősebb feladatot, minthogy energiáit az irgalmasság csele-
kedeteibe fektesse: „A Szentírás egyetlen tárgya a szeretet” –
olvassuk Gondolatok című feljegyzéseiben.

A pápa apostoli levelében meghatározza, mit kíván kiemel-
ni Blaise Pascal életművéből: „azt, ami gondolkodásában és
életében alkalmasnak tűnik számomra, hogy korunk keresz-
tényeit és minden jóakaratú férfit és nőt ösztönözzön az igazi
boldogság  keresésére”,  mert  Pascal  „négy  évszázaddal  ké-
sőbb is útitársunk marad, aki elkísér bennünket az igazi bol-
dogság keresésében, és a hit ajándéka szerint a meghalt és
feltámadt Úr alázatos és örömteli felismerésében”.

A francia teológus csodálatosan beszélt az emberi állapot-
ról, de nemcsak mint az emberi szokások szakértője, hanem
mint  olyan  ember,  aki  Gondolatai középpontjába  Jézus
Krisztust  és  a  Szentírást  állította.  Valóban  eljutott  arra  a
bizonyosságra, hogy – a filozófus szavaival élve – ,,nemcsak
Istent  nem  ismerjük  meg,  csak  Jézus  Krisztuson  keresztül,
hanem önmagunkat sem ismerjük meg másként, csak Jézus
Krisztuson keresztül”.

Ez egy „szélsőséges”, de nem doktrinális, tanbeli kijelentés,
amelyet Ferenc pápa tisztáz apostoli levelében.

Pascal  a  Szentatya  szavai  szerint  „csodálatos  intelligen-
ciával rendelkező ember”,  mindenki számára nyilvánvalóvá

akarta tenni, hogy Isten és az igazság elválaszthatatlanok egy-
mástól, de egyben azt is, hogy „a szeretet perspektíváján kí-
vül nincs olyan igazság, amelyre érdemes lenne törekedni. Az
ember még magából az igazságból is bálványt csinál – ol-
vashatjuk a Gondolatokban –,  mert a szereteten kívüli igaz-
ság nem Isten, hanem az ő képmása és bálvány, amelyet nem
szabad sem szeretni, sem imádni.” A pápa meggyőződése sze-
rint Blaise Pascal, aki meg akarta mutatni, hogy a keresztény
vallás  „tiszteletre  méltó,  mert  jól  ismerte  az  embert”,  és
„szerethető, mert az igazi jót ígéri”, élő hitével segíthet min-
ket abban, hogy előre haladjunk e világ sötétségén és szeren-
csétlenségein keresztül.

Ferenc pápa felidézi  Blaise  gyermekkorát,  aki hároméves
korában elvesztette édesanyját. Édesapja jogász és matemati-
kus volt, akinek egyedül kellett gondoskodnia három gyerme-
ke (Blaise és nővérei, Jacqueline és Gilberte) neveléséről, ezért
Párizsba költözött a családdal, amikor Blaise mindössze kilenc-
éves volt. A kisfiú már akkor saját maga bizonyította a geomet-
riai  tételeket,  még  mielőtt  könyvekben  olvasta  volna  őket.
„1642-ben, tizenkilenc éves korában – írja a Szentatya – felta-
lált  egy számológépet,  a mi számítógépeink ősét.” Így Pascal
emlékeztet az emberi ész nagyságára, és arra szólít bennünket,
hogy használjuk fel azt a minket körülvevő világ megfejtésére.

„Geometriai szelleme”, a természetes ész magabiztos gya-
korlása szolidárissá teszi őt az igazságot kereső minden em-
bertestvérével, és képessé teszi arra, hogy felismerje magának
az értelemnek a  határait,  és  egyúttal megnyíljon a kinyilat-
koztatás természetfeletti okai számára. Gondolataiban egy pa-
radoxonról számol be: „Az Egyháznak éppoly nehéz volt bebi-
zonyítani, hogy Jézus Krisztus ember volt, azokkal szemben,
akik  tagadták,  mint  bebizonyítani  azt,  hogy  Isten  volt.  És
mind a kettő egyformán nyilvánvaló volt.”

Pascal szenvedélyes Krisztus-szeretete és a szegények szol-
gálata  nem annyira  ennek  a  bátor  tanítványnak  a  lelkében
bekövetkezett törés jele volt,  hanem inkább az evangéliumi
radikalizmus felé való elmélyülését mutatta, az Úr élő igazsá-
ga  felé  való  előretörést  jelezte  a  kegyelem  segítségével  –
folytatja levelében a Szentatya. – Megvolt benne a hit termé-
szetfeletti bizonyossága.

Meggyőződése volt, hogy a hit magasabb rendű, mint az érte-
lem, de ez nem jelenti azt, hogy a kettő szemben áll egymással,
még ha a hit „végtelenül” túl is lép az értelmen. Erről élénken
vitatkozott azokkal, akik nem rendelkeztek a hittel.

Azt írta, hogy ezeknek a személyeknek „nem tudjuk meg-
adni a hitet, csak az érvelés útján, arra várva, hogy Isten ad-
ja meg nekik a szív érzésén keresztül”. Pascal csodálta az ó-
kori  görög filozófusok bölcsességét,  de hangsúlyozta,  hogy
az  értelem  önmagában  nem  képes  „megoldani  a  legma-
gasabb rendű és legsürgetőbb kérdéseket”.

A téma, amely az embert Pascal idejében a leginkább érde-
kelte, és ez így van ma is – emlékeztet rá Ferenc pápa, – az
„sorsunk, életünk és reménységünk átfogó értelmének témája,
amely egy olyan boldogság felé nyílik, amelyet nem tiltott örök-
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kévalónak  elképzelni,  de  amelyet  Isten  jogosult  megadni”.  A
Gondolatokban megtaláljuk azt az alapelvet, hogy „a valóság
magasabb rendű, mint az eszme” és erre kell emlékeznünk –
írja Ferenc pápa – ma, amikor „a pusztító ideológiák, amelyek-
től továbbra is szenvedünk a gazdasági, társadalmi,  antropo-
lógiai és erkölcsi szférában, követőiket a hiedelem buborékai-
ban tartják, ahol az eszme vette át a valóság helyét”.

A pápa szerint Pascal az emberi állapotról szólva mindig pa-
radox módon, realizmussal emlékeztet arra, hogy „elviselhetet-
len  aránytalanság van egyfelől  a boldogságra  és  az igazság
megismerésére irányuló végtelen akaratunk, másfelől korláto-
zott értelmünk és fizikai gyengeségünk között, ami a halálhoz
vezet”. A halál minden pillanatban fenyeget bennünket, és „ez a
vég vár a világ legszebb életére” is. Ezért nem tud az ember e-
gyedül maradni saját magában, mert nyomorúsága és sorsának
bizonytalansága elviselhetetlennek tűnik számára. El kell terel-
nie a figyelmét, és ebből következik, hogy az emberek annyira
szeretik a lármát és a mozgást.  Ennek a figyelemelterelésnek a
részét alkotják a munka, az élvezetek, a családi és baráti kapcso-
latok, de a káros szenvedélyek is. Az ember így éli meg függő-
ségét, ürességét, de unalmát, szomorúságát és kétségbeesését is.

Ezt  az  emberi állapotot a filozófus „végtelenül mély sza-
kadék”-ként  határozza  meg,  amelyet  nem  lehet  betölteni,
„csak egy végtelen és megváltoztathatatlan tárgy,  nevezete-
sen  maga  Isten  által”.  Az  ember  Pascal  számára  egyúttal
„minden dolgok bírája, a föld gyenge férge, az igazság letéte-
ményese, a bizonytalanság és a tévedés szennycsatornája, a
világmindenség  dicsősége  és  hulladéka”.  Pascal  világosan
látja,  hogy az  emberi  ész  által  kibékíthetetlen  ellentétekről
van szó. ,,Az ember nagysága és nyomorúsága annyira nyil-
vánvaló – olvassuk a Gondolatokban –, hogy az igaz vallás-
nak szükségképpen meg kell tanítania bennünket arra, hogy
az emberben van a nagyságnak valami nagy alapelve, és van
a  nyomorúságnak  egy  nagy  alapelve. Sőt  szükséges,  hogy
megmagyarázza nekünk ezeket a megdöbbentő ellentéteket”. 

Így Pascal, aki „intelligenciájának egyedülálló erejével vizs-
gálta az emberi  állapotot,  a Szentírást  és  az egyházi  hagyo-
mányt”, Ferenc pápa számára „az evangélium alázatos tanúja-
ként” kínálja fel magát. Ő az a keresztény, aki „Jézus Krisztus-
ról akar beszélni azoknak, akik kissé elhamarkodottan arra kö-
vetkeztetnek,  hogy nincsenek ellentmondásoktól  mentes  okok,
hogy elhiggyük a kereszténység igazságait”, mert tudja, „hogy
ami a kinyilatkoztatásban található, nemcsak hogy nem áll szem-
ben az ész követelményeivel, hanem azt a példátlan választ ad-
ja, amelyre egyetlen filozófia sem juthatott volna el önmagától”.

Az apostoli levélben a pápa ezután elemzi a francia vallás-
filozófus 1654. november 23-i,  a „tűz éjszakájának” nevezett
misztikus élményét, amely olyan intenzív és meghatározó volt,
hogy Pascal egy pergamenlapon, az  Emlékiratban rögzítette,
amelyet  azután a köpenye bélésébe rejtve tartott,  és  amelyet
csak halála után fedeztek fel. Élményét a Mózes által az égő
csipkebokor előtt átélt találkozás analógiájával határozza meg.
„Igen, a mi Istenünk öröm” – jegyzi  meg Ferenc pápa –,  és

Blaise Pascal erről tanúságot tesz az egész Egyház, valamint
minden Istent kereső számára.” Ez nem „az elvont Isten vagy a
kozmikus Isten” – írja a  francia filozófus és teológus,  hanem
„egy személy Istene, a hívás Istene, Ábrahám, Izsák, Jákob Is-
tene, az az Isten, aki a bizonyosság, aki az érzelem, aki az ö-
röm”.  Ezen az  éjszakán Pascal  megtapasztalja  „ennek a sze-
mélyes Istennek, Jézus Krisztusnak a szeretetét”, aki „a mélysé-
ges megtérés” és így a szeretetben megélt  „teljes és édes le-
mondás” útjára vonzza – hangsúlyozza a pápa, utalva Szent Pál
Efezusiaknak írt levelére: „Korábbi életetekkel ellentétben ves-
sétek le tehát a régi embert, akit a megtévesztő kívánság rom-
lásba dönt” (Ef 4,22). Ez előtt az éjszaka előtt Pascal nem ké-
telkedik Isten létezésében – írja Henri Gouhier francia filozófus,
hozzátéve, hogy ami hiányzik neki, „és amit vár, az nem egy tu-
dás,  hanem egy hatalom,  nem egy igazság,  hanem egy erő”.
Amit „kegyelemből” megkap – mutat rá a pápa.

Mint ahogy Szent II. János Pál pápa emlékeztetett a hit és az
értelem kapcsolatának természetéről szóló  Fides et ratio  en-
ciklikájában,  a  Pascalhoz  hasonló  filozófusokat  az  jellemzi,
hogy elutasítanak minden elbizakodottságot, és olyan magatar-
tást választanak, amely éppúgy alázatból, mint bátorságból fa-
kad. Megtapasztalták, hogy „a hit (mint isteni erény) megszaba-
dítja  az  észt  a  túlzott  önbizalomtól,  mely  a filozófusok nagy
kísértése” (Fides  et ratio,  76.  pont)  – utal  a  szent  pápa ta-
nítására  Ferenc  pápa,  majd  XVI.  Benedek  pápát  idézi,  aki
emlékeztetett rá, hogy „a katolikus hagyomány kezdettől fogva
elutasította az úgynevezett fideizmust, amely az ész ellenében
való hinni  akarást  jelenti”,  Pascal  pedig mélyen ragaszkodik
„az Istenbe vetett hit észszerűségéhez”. De a hit akkor is Isten
ajándéka, amennyiben észszerű, és nem lehet senkire se ráeről-
tetni: „Nem lehet bebizonyítani, hogy szeretni kell bennünket a
szeretet okainak szép kifejtésével. Ez nevetséges lenne” – jegyzi
meg Pascal a maga finom humorával. Ahogy a zsinati atyák a
Dignitatis humanae című nyilatkozatban felidézték, Jézus ta-
núságot tett az igazságról, de „nem akarta azt erőszakkal rá-
kényszeríteni azokra, akik azt elutasították” – fejti ki apostoli
levelében Ferenc pápa.

Ha a hit magasabb rendű, mint az értelem – folytatja a pápa –,
„ez egyáltalán nem azt jelenti, hogy szemben áll vele, hanem azt,
hogy végtelenül felülmúlja azt”.  Pascal művének olvasása tehát
azt jelenti, hogy egy kivételes racionalitású keresztény iskoláját
követjük, aki tudta, „hogyan lehet a legjobban számot adni egy
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olyan rendről, amelyet Isten ajándéka az ész fölé helyezett”.
A filozófus  elemzi  az  „intuitív  intelligenciát”  is,  amelyet

„szívnek” nevez: „A valóságot nemcsak az értelemmel, hanem a
szívvel  is  megismerjük” – írja  Pascal.  Ferenc pápa aláhúzza,
hogy az isteni igazságok, mint például az, hogy az Isten, aki
teremtett  minket,  a  szeretet,  hogy  ő az  Atya,  a  Fiú  és  a
Szentlélek,  nem bizonyíthatóak az értelemmel,  de megismer-
hetők a hit bizonyosságával, majd a lelki szívből átkerülnek a
racionális  elmébe,  amely  igaznak  ismeri  fel  őket,  és  képes
azokat kifejtetni. Pascal – folytatja a pápa – soha nem nyugo-
dott bele abba, hogy vannak olyan testvérei az emberiségben,
akik nemcsak, hogy nem ismerik Jézus Krisztust, hanem lusta-
ságból vagy szenvedélyeik miatt lenézik és nem veszik komo-
lyan az evangéliumot, és azt állítja, hogy „végletes különbség
van azok között, akik minden erejükkel azon fáradoznak, hogy
műveljék magukat, és azok között, akik úgy élnek, hogy mind-
ezzel egyáltalán nem törődnek”.

Végezetül a Szentatya apostoli levelében elemzi Pascal és a
janzenizmus kapcsolatát.  Felidézi,  hogy Blaise  egyik nővére,
Jacqueline, Port Royalban lépett be a szerzetesi életbe, „egy o-
lyan kongregációba, amelynek teológiájára nagy hatással volt
Cornelius Jansen” németalföldi teológus. Pascal pedig a Port
Royal apátságba vonult vissza lelkigyakorlatra. Amikor az ezu-
tán következő hónapokban a párizsi Sorbonne-on élénk vita tá-
madt, szembe állítva egymással a jezsuitákat és a „janzenistá-
kat” az Isten kegyelme és az emberi természet közötti kapcso-
latról, valamint a szabad akarat viszonyának kérdéséről, a filo-
zófust, aki nem tartozott egyik oldalhoz sem, a janzenisták bíz-
ták meg védelmükkel. Ennek a felkérésnek Pascal 1656–57 kö-
zött tizennyolc,  Vidéki levelek címmel közreadott írásában tett
eleget. A pápa megjegyzi, hogy egyes kijelentései, például a pre-
desztinációval,  az  eleve  elrendeléssel  kapcsolatban,  amelyeket
Szent Ágoston késői teológiájából vett át, „nem hangzanak jól”.

Ám a pápa hozzáteszi, hogy „ahogyan Szent Ágoston az V.
században a pelagiánusok ellen akart küzdeni, akik azt állítot-
ták, hogy az ember saját erejéből és Isten kegyelme nélkül is
képes jót cselekedni és üdvözülni, Pascal őszintén úgy gondol-
ta, hogy a pelagianizmus vagy félpelagianizmus ellen lép fel,
amelyet  a  (Luis  de  Molina  teológusról  elnevezett)  molinista
jezsuiták által követett tanokban vélt azonosítani”. Adjunk neki
hitelt  szándékainak  nyíltságáért  és  őszinteségéért  –  buzdít  a
Szentatya, aki nem akarja „újra megnyitni a kérdést”, de hang-
súlyozza, hogy „ami Pascal álláspontjaiban joggal figyelmez-
tető, az napjainkra is érvényes: vagyis a »neopelagianizmus«,
amely mindent »az egyházi normákon és struktúrákon keresztül
egy irányba terelt emberi erőfeszítéstől« szeretne függővé ten-
ni”, megmételyez bennünket annak a feltételezésével, hogy sa-
ját erőfeszítéseink által kiérdemeljük az üdvösséget. Ferenc pá-
pa leszögezi, hogy tökéletesen katolikus Pascal utolsó, halála
előtti álláspontja a kegyelemről, és különösen arról a tényről,
hogy Isten „azt akarja, hogy minden ember üdvözüljön és eljus-
son az igazság megismerésére”.

Végül, amikor 1659-ben megírja nagyszerű imáját (Imádság

Istenhez,  hogy  a  betegség  a  javamat  szolgálja),  Pascal  már
megbékélt ember volt,  aki többé nem bocsátkozott vitába, de
még apologetikába sem – állapítja meg Ferenc pápa. – Egy é-
letrajzírója szerint a halál küszöbén „nagy vágya volt, hogy a
szegények  társaságában  haljon  meg”.  Miután  megkapta  a
szentségeket,  utolsó  szavai  így  hangzottak:  „Isten  soha  ne
hagyjon el engem.”

Ferenc pápa azzal a kívánsággal zárja július 19-én kelt, Sub-
limitas et miseria hominis (Az ember nagysága és nyomo-
rúsága) kezdetű apostoli levelét, hogy a négyszáz évvel ezelőtt
született Blaise Pascal, francia teológus és filozófus „ragyogó
munkássága és olyan mélyen Jézus Krisztusban megkeresztel-
kedett életének példája” segítsen bennünket, hogy „mindvégig
az igazság, a megtérés és a szeretet útját járjuk”.

Forrás: Vatikáni Rádió, Magyar Kurír

A szentatya júniusi imaszándéka
Imádkozzunk, hogy a nemzetközi közösség konkrétan köte-

lezze el magát a kínzás eltörlése mellett, és nyújtson támogatást
az áldozatoknak és családjaiknak!

Irgalmasság Atyja, te arra hívsz minket, hogy könyörületesek
legyünk minden testvérünkkel, függetlenül attól, hogy milyen i-
rányt vesz az életük. Adj nekünk hús-vér szívet a törékenységgel
szemben, hogy emberi családként örökre felszámoljuk a kínzást.
Add nekünk a te világosságodat, hogy szívünkben és elménkben
tudatára ébredjünk annak, hogy egyetlen állam vagy személy
sem nézheti el ezt a gyakorlatot, hogy semmi sem igazolhatja
ezt az eltévelyedést, hogy a kínzás színtiszta gonoszság, amely
elembertelenít  bennünket.  Segíts  minket,  hogy megtaláljuk az
emberségesség útjait a közös élet biztonságos tereinek kialakí-
tása által, hogy tiszteletben tartsuk az emberi méltóságot, és a
világot a te Fiad, Jézus szemével szemléljük. Add, hogy szava-
inkat,  tetteinket  és  vágyainkat  mindig  a  bőséges  élet  ösztö-
nözze, amelynek megélésére és megosztására meghív bennünket
a Szentlélek. Ámen.

Forrás: Jezsuita.hu

Bíró Jolán-Ilona – Hiszek

Hiszem, hol szemem csak szenvedést lát
Ő akkor is üzen a vágyon át
És tisztán láttatja a csodát, 
Mert élteti az öröm sugarát.
Tudnod kell: Ő ezzel téged áld,
Ezért az időt soha se sajnáld.

Hiszem, hogy a földi járom
Jézussal egy tova tűnő álom,
Mert én üdvösségem Tőled várom
S igéd útján azt megtalálom,
Ha azt hűséggel itt végig járom 
S az örök Atyát is meglátom.

Hiszek a végtelen szeretetben,
A remény beteljesülésében,
Hogy Te vársz rám az örök életben
Én Istenem, a te létedben,
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A menny szeretetközösségében,
A szentek ottani édenében.

Hol teljes lesz a várva-várt béke
S a szívnek átlényegülése:
A földön mindennek vége,
Akkor születünk meg a nagy égbe,
Lényünk bejut az igazi révbe
A remélt örökös dicsőségbe.

Sebestyén Péter – Egyház, egyházunk, egyházam

Kedves Testvéreim!
Mindannyian  tapasztaljuk,  hogy  az  új  évezred  kezdetére

mennyire  elfáradt  az  egyházunk.  Össztűz  zúdul  rá  a  pedofil
meg a korrupciós botrányok miatt a média részéről, a társada-
lom meg az ál/hírekből áradó, harsogó vádakat hajlamos kész-
pénznek venni. A tudományos racionalizmus, a száraz ész, a de-
mokrácia törvényeit is rá akarja húzni az egyházra, mint valami
kényszerzubbonyt. 

Korunk felvilágosult embere mindent kritizál, mindent meg-
szavaz, ami neki kényelmesebb, úgy gondolja, az egyháznak is
húznia  vagy taszítania  kell  a világ szekerét.  Szüntelen elvá-
rásokkal bombázza, és titkon azon ujjong, hogy ezt az elavult,
középkori épületet sikerül pályázati pénzekből kívül-belül „fel-
újítania”, komfortossá tennie. A hívek is észrevétlen „lelki-fo-
gyasztókká” váltak,  akik perselypénzükért és egyházadójukért
cserébe elvárják, hogy az egyház – konkrétan a papság és a ve-
zetés  – úgy táncoljon,  ahogyan ők fütyülnek.  Mint  egy lak-
muszpapír, annyira látványos ez a jelenség pl. a német egyház-
ban, ahol a civil szféra, a laikusok, már-már minden lelki ha-
talmat elvitatnának, átvennének, elbitorolnának a püspököktől
és az egyházi vezetéstől.  És az intézményes egyház így nem
lesz más, mint egy demokratikus civil kezdeményezés, amely
szüntelenül jogokat követel  és engedményeket tesz,  mondván
így kényelmesebb, így lesz nagyobb beleszólásunk a lelki éle-
tünkbe is. Látjuk ezt a legújabb botrányoknál (Pl. Hodász And-
rás esete, a Böjte Csaba ellen felhorkanó jobb- és baloldali mé-
dia és közösségi hálós fröcsögések tükrében.) Magam is tapasz-
taltam ezt saját bőrömön a kovid idején, ill. mostanában is, a-
mikor szókimondásom és írásaim miatt egy kormánykritikus a-
nyaországi hetilap egyenesen putyinista médiasztárnak titulált. 

Kinyílt a szemünk, újabbnál újabb mérgező eszmeáramlatok
suhantak be a második vatikáni zsinat kinyitott ablakán, és azon
kaptuk magunkat, hogy már semmi sem jó, ami kétezer évig az
volt. Szabadelvű világunkban néha mi, keresztények is azt hisz-
szük, Krisztus tanítását lehet százféle módon értelmezni, ele-
mezni, abból szelektálni, levágni, azon lazítani, könnyíteni, azt
megmásítani, mert most ezt igényli a környezetünk.

Bizonyos szempontból jót is tettek ezek az évek nekünk, mert
kiugrasztották a nyulat a bokorból, szembesítettek bűneinkkel:
mi lappang a mélyben, mi az igazi énünk, nem-e sokszor mi va-
gyunk a kígyók, akiket anyaszentegyházunk keblén melenget…
Gatyába ráztak minket is a jelenkori események, mintegy rákény-
szerítve arra, hogy tisztázzuk: kik vagyunk, mi a küldetésünk?

Mert az Egyház elsősorban mi vagyunk: Isten népe. Minden-
ki együtt: püspökök, papok és hívek. Tehát már ott félrecsúsz-
hatunk,  ha  az  egyházzal  szembeni  követelőzéseink  mögött
nincs önismeret, alázat, tájékozottság és imádságos fegyelme-
zettség. Ha magunkat kívülállóként tekintve folyton másokra,
főleg  a  klérusra  mutogatunk.  A kilencvenes  évek  elején,  az
Igen c. folyóirat közvélemelénykutatást tartott olvasói körében:
milyenek a papok? – címmel. A kérdésre rengeteg elfogult és
elfogulatlan,  hozzáértő  és  zsigerból  adott  válasz  született,
nyilván mindenki hozzátette a maga szubjektív tapasztalatait,
előítéleteit. Hónapokig ment a polémia, míg aztán a következő
szám azzal zárta le a vitát: a hívek is pont olyanok…

Mert  az  egyház  nem  a  papból  áll,  és  azzal,  hogy  aláírást
gyűjtünk, helyezzék az adott papot errébb vagy arrébb, - attól
még mi, a közösség jottányit sem lettünk jobbak. Mert keresz-
ténységünk az elkötelezettség, feladat és hovatartozás, felelős-
ség  és  küldetés  egyszerre.  Nem  mutathatunk  ujjal  másokra,
mondván, ilyen az egyház. Keresztelésünk óta lelkünkön is ott
van a Szentlélek pecsétje, az eltörölhetetlen jegy. Mondhatnám,
ha  akarjuk,  ha  nem,  az  egyház  közösségéhez  tartozunk.  Ezt
vállalnunk kell és elviselni egyszerre. Mi mindannyian az egy-
ház szentségre hívott bűnös tagjai maradunk. A keresztségből
nem lehet kiiratkozni. egyháztagok vagyunk akkor is, ha elfor-
dulunk az Egyház nagy családjától.

Mert  egyházként kellene viselkednünk egyénileg is,  közös-
ségben is, bármelyik hivatalban, cégnél, hatóságnál, civil vagy
állami  szervezetnél  dolgozunk,  akkor  is  az  egyház  tagjaként
kellene megnyilvánulnunk az utcán, a gyűlésteremben, az üz-
letben, a piacon, a szántóföldön, a hivatalban, a tanteremben,
stb. éppúgy, mint a kórházi osztályon. Ne csak körítésnek, cif-
raságnak, ünnepi háttérnek használjuk hitünket, hanem töltsük
meg tartalommal és tanúságtétellel.

Az egyház törvényeit kellene figyelembe vennünk akkor is,
amikor nekünk könnyebb lenne a világ értékrendje szerint él-
nünk. Gondolok itt a vasárnap megszentelésére, erkölcsi alap-
magatartásunkra, káromkodásainkra, hagyományaink kilúgozá-
sára, az elidegenedésre, gyermekeink vallásos nevelésére, szel-
lemi – lelki igényeink Isten akaratával való egyeztetésére, stb.

Egyházként kellene megnyilvánulnunk társadalmi kérdések-
ben, pld. egy törvényjavaslatnál, egy közösségi szükséglet kie-
légítésénél,  a  média  híreinek  tálalásánál,  hozzászólásainknál,
véleményalkotásunk és javaslataink megfogalmazásánál, törté-

– 7 –



A jó harcot megharcoltam, a pályát végigfu-
tottam, a hitet megtartottam. Készen vár rám
az igazság győzelmi koszorúja! (2Tim. 4,7-8)

Szentpéteri harangszóSzentpéteri harangszó XIII. évfolyam 6. szám, XIII. évfolyam 6. szám, 
2023. június 29.2023. június 29.

nelmi emlékeink és igazságaink éltetésénél, civil ünnepeinknél,
fesztiváljainkon és szórakozásainknál, stb.

Kedves testvérek!
Sokszor bele sem gondolunk, hogy itt, őseink ezeréves föld-

jén, Krisztus Urunk kétezer éves tanításának kegyelméből min-
den  idegszálunkkal  az  egyházhoz  kötődünk.  (Anyanyelvünk,
zenekultúránk, szokásaink, történelmi tudatunk mind-mind az
egyház lelki védőbástyája alatt termékenyített  meg és éltetett
minket.) Az év bármely szakában, profán vagy liturgikus, egyé-
ni és közösségi ünnepeinknél mind-mind egyházi vonatkozású
szálat is találunk. Sőt az az alap.

A megkeresztelt pogány hagyományok és szokások, az élet-
fordulók családjaink életében, a kulturális háttér, művészetünk
és kultúránk, mind ahányszor testet ölt egy cselekményben, egy
szokásban,  egy  előadásban,  mindenütt  a  keresztény  kultúra
gyökereire találunk benne. De ez nem ér semmit, ha nincs mö-
götte Krisztus-követő meggyőződés, elkötelezett keresztény é-
let, imádságos lelkület. Jó lenne tudatosítanunk ezt még úgy is,
hogy ez ellenkezik a korszellemmel, a világ divatjával, a jelen-
kor ízlésével. Külön erős akarat és elszántság kell hozzá, hogy
ne legyünk széltől lengetett nádszálak, hanem merjünk kiállni,
megmutatkozni, akár úgy is, hogy mi egy másik értékrendet, a
csorbítatlan krisztusi tanítást és hagyományt képviseljük. Még
akkor is, ha a hazugságok, az álhírek, a csúsztatások kilúgoz-
zák, eljelentéktelenítik a különbségeket, a valódi hitigazság és a
csábítóbb, olcsóbb és lájtosabb kiszerelésű, fapados, de csiklan-
dozó szabadelvű reklám között.

Ne szokás, ne menekülés, ne pótcselekvés legyen vallásos-
ságunk, hanem örömteli  kiállás,  megvallás,  igazi  tanúságtétel
Krisztus és az ő egyháza mellett. Ezt jelentené az egyháziasság.

Az általunk is ismert és nagyrabecsült újságíró, Péter Beáta
legújabb novelláskötetében egy asszonyról ír,  aki  elment egy
üzletbe vásárolni. Hogyhogy nincs, hüledezett, amikor az eladó
nem adott egy szelet szeretetet. Innentől hadd idézzem az írást
a maga teljes egészében.

Együttérzés,  tisztelet nincs,  a  beszállító  kamion  valahol  a
határnál vesztegel. A lelkesedés, a tapintat, az őszinteség és to-
lerancia pedig régóta hiánycikk.  Megértést is csak ritkán ka-
punk. Törődést még annyira se. Ha tudná, hány idős ember van
feliratkozva erre a listára, és hány szingli, akik mind csak egy
darabka  törődést szeretnének.  De  nem,  hónapok  óta  nem
érkezett. Azt mondják, kiszáradtak az ültetvények – fogta sutto-
góra a mondandója végét. Akkor mit tud ajánlani?  –  kérdezte
Kissné, aki zsémbet reggelizett, ami így is volt. 

„Van, kérem irigységünk, látja milyen szép sárga? Van friss
becsvágyunk,  hiúságunk,  sóvárgással  és  birtoklással  töltött
kapzsiság, van vaskos és ízléstelen humorunk, – ízlés szerint –
fagyasztott vagy konzerves alattomosságunk, nagy tételben ki-
csinyességünk,  ott  az  üvegekben önteltség  van,  a  zsákokban
agresszió, illetve kimérős szarkazmus. Ezekben a dobozokban
azt  hittük  elsőre,  hogy  érzékenység  van,  de  csak  hízelgés…
Akciós  viszont  most  a  magány,  és  tudom  ajánlani  a  kiváló
minőségű  pesszimizmusunkat.  Van  még  alázatunk,  de  avas,

senkinek  sem  kell.  És  vannak  különböző  nézőpontjaink”  –
sorolta egy szuszra. „Desszertként ajánlhatok egy kis bosszút,
finom, édes” – tette hozzá. „Más nincs?” 

„Mi az ott szétszórva a sarokban?” – mutatott rá néhány bo-
gyóra Kissné.  „Azok apró türelmek.  Igaz,  már jó néhány hó-
napja kaptuk, de ez is elfogy egyszer” – mondta az elárusítónő,
mintha csak magának. „Tíz deka iróniát kérek, azzal hátha ki-
húzom, amíg megérkezik a szállítmány, – mondta reménykedve
Kissné. A remény saját készítésű volt,  otthon a kamrában so-
rakozott a borkánokban. Még tavaly ősszel főzte be…”

Kedves testvérek!
Az egyházban élni,  Krisztust  szolgálni,  hívőként  tanúságot

tenni, nem csak 8 órás foglalkozás, vagy hobbi. Hanem egész
életre  szóló  elkötelezettség,  döntés.  Egy  fickó  egyszer  kifej-
tette, miért lett vízvezeték szerelő:

,,Nézd, két osztálytársamról konkrétan tudom, hogy maffiózó
lett, mert engem is hívtak. Tudod, én végiggondoltam a dolgot.
Most ugye vízvezeték szerelő vagyok. Ez azt jelenti, hogy reggel
8-tól  du.  4-ig  vízvezetéket  szerelek.  Azon  kívül  nem  vagyok
vízvezeték szerelő.  Ha maffiózó volnék,  0 óra 0 perckor már
maffiózó lennék, 24 óra 0 perckor még mindig maffiózó lennék.
Nem éri meg.” Mármost, a kereszténység ebből a szempontból
nem  a  vízvezeték  szereléshez  hasonlít.  És  nem  azért,  mert
maffiózó volna közülünk valaki…

Még a múlt század hetvenes éveiben vetette papírra Hans Urs
von Balthasar teológus Miért maradok az egyházban c. nagy
médiafigyelmet kapott írását. Ebből szabadon idézek:

„Nem azért, mert az egyház megfelel az én elvárásaimnak. A
kérdés inkább az, én megfelelek-e az egyház elvárásainak. Mert
az a rakás bűnös, aki az egyházat alkotja, sosem fog megfelelni
Isten elvárásainak, és nem tudja földre varázsolni Isten orszá-
gát. De azért maradok az egyházban, mert az a bűnösök egyhá-
za. Az apostolok egyháza. Mert minél inkább erőszakot köve-
tünk el rajta, annál jobban megmutatkozik sérthetetlen szüzes-
sége. Sokan azt hiszik állandóan püfölni kell az egyházat, mint
valami poros matracot és azzal jó szolgálatot tesznek Istennek,
csak ezek ne felejtsék el, hogy minden ökölcsapással saját, be-
lülről korhadó mellkasukat is döngetik… Azért maradok az egy-
házban, mert ez a szentek egyháza, akik nekivágtak az ismeret-
len kalandnak. Ők nem kontesztálással harcoltak a középszerűség
ellen, hanem lehintették és lángra lobbantották a még jobbat…

Isten nem „egyáltalában,” „elvileg'”, és „általában'” a sze-
retet; ezt a mondatot a befogadónak a kereszt üzenetével és a
történelmi Krisztus feltámadásával együtt kell még mindig mos-
datlan szájába vennie. (...) Senki sem tud felebaráti szeretete és
Isten eucharisztikus szeretete között folyamatos átmenetet létre-
hozni; az embernek elég csupán egyszer elolvasnia egy görög
tragédiát,  hogy maga körül helyreállíthassa az összegabalyo-
dott mértékeket. Azért maradok az egyházban, mert egyedül ben-
ne látok lehetőséget, hogy önmagamon túllépjek és szeressek, a-
nélkül, hogy elidegenednék. Mert Isten, az ő szeretetét azzal mu-
tatta meg, hogy emberré lett, és a bűn minden borzalmát és pok-
lát megízlelve egy nászágyat állított fel – az egyházat – amelyen
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keresztül szeretetének sugárzó tüze most is ég, és árad reánk.”
Ennek köszönhetjük, hogy élünk. 
Fabinyi Tamás evangélikus püspök egyszer gondolt egyet s

megmodernizálta a szeretet himnuszát. Ezzel zárom a mai el-
mélkedést: Ha olyan kiváló szónok vagyok is, mint Kossuth La-
jos,  vagy Martin Luther Kinggel együtt  hirdetem, hogy „van
egy álmom”, de szeretet  nincs bennem,  olyanná lettem, mint
egy leomlott templomtorony megrepedt harangja.

Ha futurológusként,  a  jövő  mérnökeként  vagy  csalhatatlan
közvélemény-kutatóként előre látom is a jövőt,  szeretet  pedig
nincs bennem, olyan vagyok, mint egy összelapított üres kólás
doboz, amelyet unottan rúgnak tovább a kamaszok. 

Ha akkora hitem van is, mint Assisi Ferencnek, Luther Már-
tonnak és egy dunántúli parasztasszonynak együttvéve, de sze-
retet nincsen bennem, olyanná lettem, mint a szél által cibált ör-
dögszekér.  Ha önfeláldozóan támogatok is  alapítványokat vagy
tizedet adok minden jövedelmemből, szeretet pedig nincs ben-
nem, olyanná lettem, mint aki követ ad kenyér helyett és skor-
piót hal helyett. Ha két végén égetem is a gyertyát, hajnaltól
késő estig robotolok, éveken át nem megyek szabadságra, ám
szeretet nincs bennem, olyan lennék, mint egy üres belű hagyma. 

Ha naponta végigjárom a damaszkuszi utat, rongyosra olva-
som bibliámat és halálomra is bizakodó hittel tekintek, úrvacso-
rával vagy a betegek szentségével megerősítve készülök elmen-
ni, de szeretet nincs bennem, semmi hasznom abból. 

A szeretet jelentéktelen, mint amikor valaki szamárháton vo-
nul be a városba. A szeretet nevetség tárgya, mint amikor vala-
kinek kezébe nádszálat, fejére töviskoszorút adnak. A szeretet
balek, min t amikor valaki kínzóiért imádkozik. 

A szeretet  esendő,  mint  amikor valaki  azt  mondja:  „szom-
júhozom”.  A  szeretet  meglepő,  mint  amikor  valaki  szelíden
megszólít egy gyászoló asszonyt a hajnali kertben. A szeretet já-
tékos, mint amikor valaki tanítványai előtt megy Galileába. 

A szeretet nem fúj egy követ a bennfentesekkel, nem kacsint
össze a hatalommal, nem bizonygatja önmaga fontosságát, nem
örül pártok és politikusok acsarkodásának, de együtt örül az
asszonnyal,  aki  megtalálja  elgurult  drahmáját.  Nem örül  az
ügyeskedéssel szerzett vagyonnak, de együtt örül a mezők lilio-
maival és az ég madaraival. 

Nem örül a doppinggal elért világcsúcsnak, de együtt örül a
fogyatékos  kisfiúval,  aki  szája  szélén  csorgó  nyállal,  nagy
erőfeszítésekkel társának tudja dobni a labdát. A szeretet soha
el nem múlik. Nem veszti  el szavatosságát, nem évül el,  nem
kerül ad acta, nem lesz unalmas, mint a tegnapi újság. Legye-
nek bár istentiszteletek, véget fognak érni. Legyenek bár egyhá-
zak, meg fognak szűnni. Legyen bár ökumenikus mozgalom, el
fog töröltetni. Még nem találtuk meg a rák és az AIDS gyógy-
szerét, nem értjük távoli földrészek lakóinak nyelvét, nem fog-
juk fel más civilizációk felénk sugárzott jeleit. 

Ám egykor majd egyetlen asztalt ülünk körül mindnyájan, és
ő lesz majd minden mindenekben. 

Mert a szeretet nélküli kötelességtudat: kedvetlen. A szeretet
nélküli felelősség: figyelmetlen. A szeretet nélküli igazság: ke-

mény. A szeretet nélküli okosság: gőgös. A szeretet nélküli ba-
rátságosság: hűvös. A szeretet nélküli rend: kicsinyes. A szere-
tet nélküli hatalom: kíméletlen. A szeretet nélküli birtoklás: fös-
vény. A szeretet nélküli adakozás: képmutató. A szeretet nélküli
vallásosság: bigott. A szeretet nélküli hit: vakbuzgó. A szeretet
nélküli remény: fanatikus. A szeretet nélküli élet: értelmetlen.
Most azért megmarad a hit, a remény, a szeretet, e három. Ezek
közül pedig legnagyobb: Jézus! Ámen.

Forrás: peterpater.com, Csíksomlyó kegytemplom, 2023. június 6.

Tóth Tihamér – A jellem iskolája

Keresztelő  Szent  János  hogyan  lett  tölggyé?  Örökös  harc  árán!
Igen: a keresztény élet örökös harc. Hol folyik a harc? Lelkünkben.
Ki harcol s kivel? A jó és a rossz, az angyal és az állat birkóznak egy-
mással. Ki nem érezte már magában ezt a rettenetes megosztottságot!

Valaha ez nem így volt. A test szófogadó szolgája volt a léleknek, a
lélek meg engedelmes fia Istennek. Akkor még napsugaras május volt
az élet, felhő nélkül. De jött a szomorú pillanat: a pillanat, melyben az
első ember a bűnt elkövette...  S akkor? Mintha végigroppant volna
valami a  világegyetemen;  mintha  megrendülve  omlott  volna  össze
egy templom: attól kezdve a test a lélek ellen harcol. A lélek sas ben-
nem, mely álmodozik friss levegőről, erdőről, hegycsúcsról, mely len-
dülne az éltető magasságok felé, de beleveri magát a bűnös ösztönök
kalickájába s véresen hanyatlik vissza.

Mióta az ember fellázadt Isten ellen, attól kezdve szíve – mint egy
modern filozófus mondja – kígyófészekké vált.  No, ez talán mégis
erős kifejezés! Inkább így mondanám: vad ugarrá vált. Az ugar is jó
föld, s ha gondozzák, búzát, virágot, életet terem; ha azonban elha-
nyagolják, tövist, bogáncsot, maszlagos nadragulyát hoz. Minden föld
tövist s kórót terem, ha nem törődsz vele s minden lélek elromlik, ha
állandóan nem gyomlálod. Ugye most már érted, miért dicsérte az Úr
Keresztelő  Szent  Jánost?  Azért,  mert  önmegtagadó  s  fegyelmezett
élettel harcolt lelke szabadságáért, acélos jelleméért.

«Önmegtagadás! Brr!» – ijedsz meg e szótól. No nem is magáért,
hanem a lélek uralmáért kell gyakorolnod. Igen: ha öncél volna az
önlegyőzés,  ha a  szenvedést  önmagáért  keresnők,  ha a  mi önmeg-
tagadásunk  a  fakírok  célnélküli  önkínzása  volna,  akkor  szabadna
elítélni. A mi önmegtagadásunk azonban olyan, mint mikor a szőlőtőt
karóhoz kötik, hogy annál nagyobb lendülettel törjön fölfelé; olyan,
mint mikor a kertész levágja a vadhajtást, csakhogy a tő annál szebb
virágot tudjon teremni.

A  keresztény  élet  örökös  önmegtagadás,  örökös  harc,  a  lélek
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A jó harcot megharcoltam, a pályát végigfu-
tottam, a hitet megtartottam. Készen vár rám
az igazság győzelmi koszorúja! (2Tim. 4,7-8)

Szentpéteri harangszóSzentpéteri harangszó XIII. évfolyam 6. szám, XIII. évfolyam 6. szám, 
2023. június 29.2023. június 29.

szabadságharca, melynek a sírig nincs vége.
A régiek ostorral is verték magukat; Istenért s lelkükért tették, – én

nem tudom megtenni, de legalább néha megvonom magamtól egy-két
ínyenc ételemet. Szent Bernát heves kísértése közt a félig fagyott tóba
ugrott: «No, most lássuk, követelőzik-e még a testem!» Én nem tudom
ebben követni, de legalább, ha hirtelen méreg jön rám, rakjam reá a
higgadt megfontoltság jeges borogatását. Szent Ferenc erős testi kí-
sértései közt belefeküdt a csalánba: «No, most lássuk, követelőzik-e
még a testem?» Szent Martinián a kísértésben lábát lobogó tűzbe tar-
totta: «Fáj? Hát mégha az örök tűzben fogsz égni?» Én ilyesmit nem
tehetek. De legalább gondoljak a kísértésben számadásomra.

Forrás: Tóth Tihamér – Krisztus és az ifjú

Kovács Gergely érsek – Június 29. – 
           Szent Péter és Pál apostolfejedelmek ünnepe 

A két apostol-fejedelem ma úgy áll előttünk, mint egyházunk
két fő oszlopa. Különbségeket bőven találunk életükben, meg-
hívásukban, természetükben,  de közös ünnepük arra  irányítja
figyelmünket,  ami  összeköti  őket:  mindketten feltették  egész
életüket Krisztusra.

Péter  és  Pál  apostolt  együtt  ábrázoljuk,  együtt  ünnepeljük.
Péter  vezetője  a  tizenkettőnek,  szóvivője  a  közösségnek, alap-
típusa a rendnek, a formának, a struktúrának – mint ahogy min-
den pápa, püspök, pap azóta is az. Ha nincs a péteri alaptípus, az
egyház (püspökség,  plébánia)  rég felbomlott volna.  Ha viszont
csak ez van, ha csak ezt hangsúlyozzuk, az egyház megkövül.

Pál apostol, a páli alaptípus hozza a missziót, a teológiát, az
evangelizálást.  Ő Péter hitvallásának jelentését  keresi,  megala-
pozza, megvilágítja és hatékonyan hirdeti. Mindenki részt vesz a
páli tevékenységben, különben megkövesedünk.

Péter és Pál együtt, mindkettő a saját adottságaival, jellemzői-
vel. Szent Péter egyszerű halászember. Szent Pál képzett, isko-
lázott – a tekintélyes jeruzsálemi írástudó, Gamáliel lábánál ta-
nult, jegyzi fel az Apostolok Cselekedete (22, 3).

Péter érzelmi beállítottságú. Könnyen lelkesedett. Többnyire ő
az, aki nyomban felelt az apostolok közül, mikor Jézus kérdezte
őket, ahogy a mai evangéliumi szakaszban is hallottuk. A kardot
is ő rántotta ki hüvelyéből a Getszemáni kertben s vágta le a szol-
ga fülét. Pál vasakaratú ember. Kitartott sokszori életveszélyben,
üldöztetésben. Összeszorított fogakkal küzdött Krisztusért.

Ha mások is voltak a tulajdonságaik, neveltetésük, meghívásuk
és felfogásmódjuk, teljesen összeforrtak a hivatásban. Amikor ta-
lálkoztak Jézussal,  otthagyták világi  foglalkozásukat  és nem is
tértek ahhoz többet vissza. Ki-ki a maga módján, de mindent o-
daadtak Jézusért: idejüket, erejüket, önmagukat, egész életüket.

Az életükben  számos különbséget  találunk, meghívásukban,
természetükben, képzettségükben, de a mai közös ünnepünk el-
sősorban arra irányítja figyelmünket, ami összeköti őket. Mind-
ketten feltették egész életüket Krisztusra. A Szentírás tanúságából
tudjuk,  nem voltak  tökéletesek.  De,  amikor  megértették  Isten
szándékát, amikor megérezték az ő szeretetét, képesek lettek ar-
ra, hogy az életüket is odaadják ezért a szeretetért.

A pap Krisztus képmása.  A papnak Krisztust  kell  a világban
megmutatni. Az egész papi szolgálat ezen áll vagy bukik. Nem az

a fontos, amit teszünk, vagy amit mondunk, hanem az, hogy kik
vagyunk. Küldetésünk, hogy Krisztus személyében cselekedjünk.

Úgy éljetek, hogy híveitek és minden jószándékú ember lás-
sa, hogy hiszitek, amit éltek.

A pásztori szeretet nem a cselekedetekben, hanem önmagunk
ajándékozásában  rejlik,  mellyel  Krisztus  nyája  iránti  szerete-
tünket fejezzük ki, idézte Szent II. János Pál pápa mondását. A
pap Krisztus képmása, ami azt jelenti, hogy a világnak Krisztust
kell bemutatnia. Krisztus személyében cselekszik a pap, s nem az
a fontos, mit tesz, hanem hogy ki ő. A legszebb szavak is üresek,
a legmutatósabb cselekedetek is színpadi gesztusok maradnak, ha
nem él bennünk Krisztus. A világ olyan képet alkot Krisztusról,
amilyennek őt bennünk látja.

Forrás: romkat.ro, Székelyhon.ro – szemelvények a 2020-as
és 2022-es, június 29-i papszentelési szentmisék szentbeszédeiből

Liseuix-i Szent Teréz imája a papokért
Ó Jézusom, imádkozom a hűséges és buzgó papokért; a szolgálat-

kész és közösségépítő papokért; a papokért akik itthon, vagy távoli
missziós területeken dolgoznak; a megkísértett papokért; a magányos
és  elhagyatott  papokért;  a  fiatal  papokért;  a  haldokló  papokért;  a
tisztítótűzben szenvedő papi lelkekért. S mindenek felett elődbe ho-
zom a számomra legkedvesebb papokat: a papot, aki megkeresztelt
engem, a papot, aki feloldozott a bűneimtől, a papot, akinek a miséin
segítettem és aki a Te tested és véred adta nekem a Szentáldozásban, a
papot, aki tanított és vezetett engem, valamint az összes papot, akik-
nek valamilyen módon adósa vagyok. Ó Jézus, tartsd őket közel a szí-
vedhez és áldd meg őket bőségesen most és mindörökké. Ámen.

Az értesítőt készítik: Ft. Ferencz Antal plébános,
Bíró Jolán-Ilona, Bíró Ernő és még sokan mások. 

Szerkesztőség: 400604 Kolozsvár, B-dul 21 Decembrie, Nr. 136, 
e-mail: biro_jolan71@yahoo.com. Lapunk ingyenes, de bármilyen
adományt a plébániai tevékenységek számára örömmel elfogadunk.

Kolozsvár, Szent Péter plébánia, 
cím: 21 December 1989 sugárút, 136., Tel: Plébánia: 0364-405-955,

e-mail: kolozsvar.szentpeter@plebania.ro 
 Plébános: 0744-523-023, Kántornő: 0752-035-549; 

Szentmisék rendje: Szerda, Péntek 7:30; Kedd, Csütörtök 18:00; 
Szombat 18:00 előesti szentmise; Vasárnap 10:30 ünnepi mise; 
Szamosfalván a hónap első és harmadik vasárnapján 8:30 órától.
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